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 אב :פרשת השבוע    
 

 .ח"נבשנת תש ,זצוק"לאליהו  מרדכי שיעור נמסר ע"י הרב ה
 

 הלכות ציצית ותפילין
כבוד הרב הפותח, שליח חב"ד בברזיל, ורבה של הקהילה הספרדית שם, 

 שה' יאריך ימיכם בטוב ושנותיכם בנעימים, כן יהי רצון. 
 

 כבוד הרבנים היקרים, קהל קדוש ונכבד.
 

 חיזוק האמונה בלב עם ישראל -תכלית הכבדת לב פרעה 
י  ,אֶל משֶה בֹּא אֶל פַרְעֹּהה' וַיֹּאמֶר כתוב בפרשתנו )שמות י', א'(: " י אֲנִּ כִּ

רְבוֹ י אֹּתֹּתַי אֵלֶה בְקִּ תִּ בוֹ וְאֶת לֵב עֲבָדָיו לְמַעַן שִּ י אֶת לִּ כְבַדְתִּ ". למשה רבנו הִּ
היה פלא גדול ועצום. הנה בפרשה הקודמת אחרי מכת ארבה כתוב: 

שְלַח" קְרָא לְמשֶה וּלְאַהֲרֹּן וַיֹּ וַיִּ י הַפָעַם פַרְעֹּה וַיִּ יק  ה'אמֶר אֲלֵהֶם חָטָאתִּ הַצַדִּ
ים י הָרְשָעִּ י וְעַמִּ ירוּ אֶל . וַאֲנִּ הְיֹּת קֹּלֹּת אֱלֹּה' הַעְתִּ וַאֲשַלְחָה  ,ים וּבָרָדקִּ וְרַב מִּ

פוּן לַעֲמֹּד כבר נעשה "בעל  פרעה". התורה מלמדת אותנו שאֶתְכֶם וְלֹּא תֹּסִּ
עתיד", ה לעקבלה "ו "עברוהגיע למדרגה של "חרטה על התשובה" גדול, 

מסוגל לעמוד ולומר "חטאתי", אלא עוד מוסיף  פרעה היהלא רק ששכן 
ו מהיום להיות בסדר "ה' הצדיק ואני ועמי הרשעים", ומקבלים עלינואומר 

משה רבנו נעתר לצאת ואמנם . [שילך משה ויתפללולשלוח אתכם ]ובלבד 
הגיע למדרגת תשובה להתפלל, אלא שהוא מדגיש לפרעה שהוא יודע שלא 

 גמורה, כמו שכתוב: 
 
יר אֶפְרֹּשׂ אֶת כַפַי אֶל  וַיֹּאמֶר" י אֶת הָעִּ הַקֹּלוֹת יֶחְדָלוּן ה', אֵלָיו משֶה כְצֵאתִּ

י לַ  הְיֶה עוֹד לְמַעַן תֵדַע כִּ י טֶרֶם וְאַתָה וַעֲבָדֶיךָ . הָאָרֶץה' וְהַבָרָד לֹּא יִּ י כִּ יָדַעְתִּ
ירְאוּן פְנֵי תִּ ". ובכל זאת, נעתר משה לצאת ולהתפלל כיון שסוף יםקִּ אֱלֹּה'  מִּ

סוף הוא לפחות הביע בפיו ש"ה' הצדיק" למרות שאין הוא שלם בלבו. 
 ועוד אומד שפרעה לא ריכך את לבוובראות משה רבנו עליו השלום 

כאן כבר התפלא משה רבנו פלא עצום כיצד מפר  - עורף ביותרבקשיות 
יו פעם אחר פעם למרות שכבר הביע בפיו בפירוש פרעה הרשע את הבטחות

כל זה . אמר לו הקב"ה למשה רבנו ע"ה, שה' הצדיק וכי הוא ועמו הרשעים
והתעללתי בו, והכל כדי ללמד מוסר את בני  הוספתיעשיתי בכוונה, ובאמת 

ישראל יראת ה', "למען תדעו כי אני ה' בקרב הארץ, וידעתם כי אני ה'". 
ב'[: -דוש ]תורת משה על התורה שמות י' פסוק א')וז"ל האלשי"ך הק

אמנם הנה לא יבצר מהיות משה במבוכה רבה, אומר בלבו, מה זה היה "
 פעםלפרעה כי אחרי שובו, ניחם מתשובתו. כי מעולם לא נכנע כאשר ב

הזאת שאמר )ט כז( חטאתי הפעם ה' הצדיק ואני ועמי הרשעים ואשלחה 
 חזר לסורו. אתכם ולא תוסיפון לעמוד, והנה 

 
ומי יתן ולא היה יותר מהפעמים הראשונות, כי אם הוכפלה הרעה. כי עד 
כה היה הוא לבדו מכביד לבו ולא עבדיו, ועתה הוכבד לבו הוא ועבדיו. ולא 

, לא ימנע, או הוא מעצמו הכביד לבו, או מאתו ויבצר מהיות אומר בלב
ה שיוסיפו יתברך. אם מעצמו, למה אלכה ואשובה אל עז מארי, שכל מ

להכותו עד שאומר רוצה אני עוד יוסיף סרה, ואיך נאמר לעץ הקיצה, עורי 
לאבן דומם. ואם הוא כי מה' יצא הדבר, הלא יתחמץ לבב אנוש באמת, 

לבב איש עד שיחטא, ויענישנו על חטאתו.  קבאמור, השופט כל הארץ יחזי
' והתודה ואם עד כה החרשנו כי לא שב עד המכהו, אך עתה שנתן כבוד לה

ויאמר חטאתי כו', היתכן ירשיעון אלהים אותו בהכביד לבו ויחטיאהו, 
תחת היותו פושט את ידו לקבל שבים, וישוב יכנו עוד על ככה. ומי יתן והיה 

עד כה זה כמה, אך את עבדיו אשר עד כה לא  ומחטיא את אשר הכביד לב
כן אמר לו  על. חטאו ולא הוכבד לבם, ולמה עתה יכביד גם את לב עבדיו

הוא יתברך, בא אל פרעה ואל נא תמנע מהלוך אליו בחשבך כי עז הוא ולא 
. ישוב עוד. כי לא כן הוא, כי אם אני הכבדתי את לבו, ואת לב עבדיו גם כן

תתמה על החפץ, כי מה שהכבדתי את לבו אחרי שובו, הוא, כי לא שב  ובל
לב, כי אם גם את  מלבו. ואין צריך לומר המבות הבאות כי איננו שם על

אותותי אלה אשר לפניו, הם המכות אשר הוכה והתודה בהן, לא היה רק 
. אך מעתה בקרבומן השפה ולחוץ ולא היתה תשובה אמתית, כי לא היו 

 . ("למפרע אשית אותותי אלה שעברו בקרבו
 

 שמטרת הכבדת לבו של פרעה היתה גם בעל ה"אור החיים הקדוש" כותב
כוונת הכתוב היא כי בא ה' להודיע כי אין  אכן: ""וידעתם כי אני ה'", וז"ל

לחזק  תכלית הכוונה בהבאת האותות בקרבו לעשות נקמה בפרעה אלא
, כדי שיהיה רשום בל ישכח לנצח, האותות שהם עיקר האמונה בלב ישראל

על  והכוונה. יהיה בזכרון בני ישראל לעולם ועדכי כשיהיה בקרבו של פרעה 
ז"ל במס' חולין )עה:( בדין בן פקועה כי אם יהיו בו ב' דברים  ומרםדרך א

המופלאים יהיה מוזכר תמיד, וכשיראו שאוכלו בלא שחיטה לא יחשדוהו 
 . כי מוזכר הוא ביניהם כי תרי תמיהי מדכר דכירי אינשי

 
והנה באמצעות הפלא שיפליא ה' להודיעם כי הוא שולט ברוח ובמים 

חיים ובאש ובאויר וכדומה, אין זה מספיק שיזכר הדבר  ובעפר ובבעלי
בתמידות לעולם לחקק האמונה, אלא באמצעות היות הפלאה ב' כי יפליא 
ה' להרע את פרעה ועבדיו להשקותם כוסות לענה מה שלא היה כן לכל גוי 
וזה לך נעימות אמרי נועם, ולמען תספר באזני בנך ענין זה, והסיפור מן 

זולת באמצעות ב' תמיהות, הא' את  כרונךבר תמיד בזהנמנע שיהיה הד
ה אחת, הגם שהיה ה' עושה להם צרות האשר התעללתי במצרים הרי תמי

שאין בהם שדוד המערכות והטבעיות, אעפ"כ לצד רוב הצרות והמכות עשר 
מכות, וכל מכה היתה של ארבע וה' מכות לא עשה כן לכל גוי, הנה דבר 

יספרו מעשה ה', ואמר ואת  ולאכירי אינשי תמוה, ותמיה זו לבד לא ד
אותותי פירוש האותות שעשה ה' תמיהה שנית שגם בלא ענין מצרים האות 
מעצמו הוא דבר פלא, ובאמצעות ב' פלאות תספר באזני בנך ובן בנך וגו', 
ותכלית המכוון בסיפור הוא וידעתם כי אני ה' ואין עוד ותכזיבו האמונות 

הוא בהר סיני פתח דבריו יתברך  וךאתנו ה' בר וכן תמצא שדבר זולת זה
אמר אנכי ה' אלהיך, וזה לך האות, אשר הוצאתיך מארץ מצרים )להלן כ 

כי יכירו בזה בחוש ב(, והוא שהקדים דבריו כאן ואמר וידעתם כי אני ה', 
, ברוך אשר הראות צדק האמונה, מה שלא השיג אדם מהעולם עד העולם

כל אדם מישראל מגיע למדרגה של אמונה על פי ", עכ"ל. הנה כן עשה לנו
החינוך שנתחנך, אביו לימדו אמונה, רבו החדיר בו אמונה, וכך הוא 
מאמין. אבל הקב"ה אומר שעל ידי האותות שעשה במצרים והכבדת לבו 
של פרעה, יתעלו עם ישראל למדרגה יותר גבוהה מאמונה ויגיעו לידיעה 

 אמיתית. 
 

 גבולות מצרים מכת ארבה "מוקש" בקביעת
אחר שפרעה הכביד את לבו ולא שלח את ישראל ניגשו משה ואהרן ואמרו 

י קֵ אֱלֹּה' משֶה וְאַהֲרֹּן אֶל פַרְעֹּה וַיֹּאמְרוּ אֵלָיו כֹּה אָמַר  וַיָבֹּאלפרעה: "
י י וְיַעַבְדֻנִּ פָנָי שַלַח עַמִּ ים עַד מָתַי מֵאַנְתָ לֵעָנֹּת מִּ בְרִּ ם מָאֵן . הָעִּ י אִּ אַתָה כִּ

גְבֻלֶךָ  יא מָחָר אַרְבֶה בִּ י מֵבִּ נְנִּ י הִּ סָה אֶת עֵין הָאָרֶץ וְלֹּא יוּכַל. לְשַלֵחַ אֶת עַמִּ  וְכִּ
ן הַבָרָד וְ  שְאֶרֶת לָכֶם מִּ רְאֹּת אֶת הָאָרֶץ וְאָכַל אֶת יֶתֶר הַפְלֵטָה הַנִּ אָכַל אֶת כָל לִּ

ן הַשָדֶה צְרַיִּ  וּמָלְאוּ. הָעֵץ הַצֹּמֵחַ לָכֶם מִּ ם בָתֶיךָ וּבָתֵי כָל עֲבָדֶיךָ וּבָתֵי כָל מִּ
יוֹם הֱיוֹתָם עַל הָאֲדָמָה עַד הַיוֹם הַזֶה  אֲשֶר לֹּא רָאוּ אֲבֹּתֶיךָ וַאֲבוֹת אֲבֹּתֶיךָ מִּ

ם פַרְעֹּה פֶן וַיֵצֵא מֵעִּ ". למרות הכל, פרעה התעקש ולא התחשב בבקשתם וַיִּ
הְיֶהוַ של משה ואהרן. אחרי זה כתוב: " זֶה  יֹּאמְרוּ עַבְדֵי פַרְעֹּה אֵלָיו עַד מָתַי יִּ

ים וְיַעַבְדוּ אֶת  י אָבְדָהקֵ אֱלֹּה' לָנוּ לְמוֹקֵש שַלַח אֶת הָאֲנָשִּ  יהֶם הֲטֶרֶם תֵדַע כִּ
ם צְרָיִּ ?!". אתה, פרעה, יושב לך בארמון, פלטרים מסביב, שומרים מסביב, מִּ

הרי עוד מעט וכל מצרים אבודה. אתה בכלל לא יודע מה שקורה ברחוב, 
 לנו למוקש"?  זהויש להבין, מהו הדגש: "עד מתי יהיה 

 
בדרך כלל "למוקש" פירושו על דבר עתידי, אבל כאן מהו ה"מוקש"? 
מסביר גאון עוזנו ותפארתנו בעל ה"בן איש חי" זיע"א, הרי ידוע שעל פי 

והם יותר מתקבלים מעד אחד, ומתייחסים אחרי שנים עדים יקום דבר, 
 עדותם כאל הוכחה גדולה. 
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ואם חוזר המקרה פעם שניה, זה הסתברות יותר גדולה על מועדות. כאן 
במכות מצרים בא הדבר לידי ביטוי בקביעת גבולות מצרים. הנה במכת 
צפרדעים אמר לו משה לפרעה הנני מכה את כל גבולך בצפרדעים, אתם 

בתם הרבה קרקעות מסודן, מישראל ועוד, ובכך קבעתם לכם במצרים גנ
גבולות משלכם. מי יוכיח? אם זה מביא מפה על גבולות שלו, האחר מביא 
מפה אחרת על סימון גבולות אחרים! באו הצפרדעים ופסקו הלכה! עמדו 
בדיוק על גבולות מצרים האמיתיות. הסודנים וסביבותיה קמו ואמרו 

למרות הכל, ים כפי שנסתמנו על ידי הצפרדעים! שהנה הגבולות האמיתי
היו שערערו על כך ואמרו שאולי אין להביא ראיה מצפרדעים. לכך שלח 
להם הקב"ה את מכת ארבה, שיהיו עד שני לגבולות מצרים, ואמר "הנני 

", בגבול המגיע לך ולא על זה שכבשת שלא כדין. בגבולךמביא מחר ארבה 
י פרעה אליו שזה כבר נעשה לנו "מוקש", כשראו המצרים כך, אמרו עבד

שהרי הוכפלה אמינותו של קביעת הגבולות, שכבר לא יגידו "מקרה" אלא 
 שזה אמיתי, וזה מוקש גדול. 

 
 של פרעה "אלהותו" - אבדה מצרים

ועוד דבר, מה שאמרו "כי אבדה מצרים" כי עתה נודע ונתגלה כי כל תדמית 
ה אלא אחיזת עיניים ושקר גדול, ה"אלוהות" שבנה סביב עצמו פרעה אינ

 ואפילו פרעה בעצמו כבר הכריז ונכנע ש"ה' הצדיק ואני ועמי הרשעים". 
 

 "מי ומי" ההולכים
פרעה עומד מול טענותיו של עבדיו ומבקש להשיב את משה ואהרן ושואל 

בְ  וַיוּשַבאותם: " ה' דוּ אֶת אֶת משֶה וְאֶת אַהֲרֹּן אֶל פַרְעֹּה וַיֹּאמֶר אֲלֵהֶם לְכוּ עִּ
יםקֵ אֱלֹּ י הַהֹּלְכִּ י וָמִּ ". כבר עמדו חכמי הח"ן על מה שאמר פרעה: "מי יכֶם מִּ

ומי". אמנם בדרך פשט ודרש ניתן להסביר, שהנה פרעה כבר אמר בעבר 
"מי ה' אשר אשמע בקולו", וכאן אמר שהוא מבטל את כל אמרותיו, 

 והעיקר שילכו. 
 

ת לחזור או שלא על מנת "גירושם" של עם ישראל במכת ארבה על מנ
 לחזור?

משה רבנו מדגיש לפרעה שכל עם ישראל וכל מקניהם יוצאים ממצרים: 
בְקָ " בְנוֹתֵנוּ בְצֹּאנֵנוּ וּבִּ זְקֵנֵינוּ נֵלֵךְ בְבָנֵינוּ וּבִּ נְעָרֵינוּ וּבִּ י וַיֹּאמֶר משֶה בִּ רֵנוּ נֵלֵךְ כִּ

וַיֹּאמֶר אֲלֵהֶם ואומר: ". ועל דבריו של משה פרעה עומד ומתווכח לָנוּ ה'חַג 
י כֵן  י רָעָה נֶגֶ ה' יְהִּ מָכֶם כַאֲשֶר אֲשַלַח אֶתְכֶם וְאֶת טַפְכֶם רְאוּ כִּ לֹּא . ד פְנֵיכֶםעִּ

בְדוּ אֶת  ים וְעִּ ים וַיְגָרֶש אֹּתָם מֵ ה' כֵן לְכוּ נָא הַגְבָרִּ י אֹּתָהּ אַתֶם מְבַקְשִּ אֵת כִּ
מתכוונים לברוח ולא רק לצאת לזבוח, כי  ". אני רואה שאתםפְנֵי פַרְעֹּה

הנה אתם מבקשים לקחת את כולם ואת כל הצאן והמקנה. )וז"ל הרמב"ן: 
וזה כמדרש חכמים שאמרו באלה שמות רבה )יג ה( דרך הבחורים "

והזקנים לזבוח, שמא הקטנים והטף, מי שאומר דבר זה אין דעתו אלא 
יש בדעתכם לברוח, היא לברוח, ראו כי אותה שאתם מבקשים לעשות, ש

 בותשוב נגד פניכם שלא תצאו מכאן כלומר מדה כנגד מדה ועוד מצאתי 
נוסחא אחרת לית קביל אפיכון לאסתחרא, יאמר אין בהכרת פניכם להסב 
הרעה אשר בלבבכם, כי הכרת פניכם ענתה בכם ודרך הפשט דעו כי רעה 

תכם רעה בראותי נגד פניכם, עומדת וקרובה לבא עליכם מאתי, כי אגמול א
"(. ושואל ה"אבן עזרא" איפה כתוב שמשה רבנו אמר שאתם חפצים לברוח

שהוא מתכוון לחזור למצרים? רק אמר שהוא רוצה לצאת ולזבוח? וז"ל: 
ועתה חשב פרעה שהם רוצים לברוח. ודע כי משה אדונינו לא אמר לפרעה "

 רייםהמצרק אמר שירחיקו דרך שלשת ימים. ודעת , שישובו עוד שיכזב
 היתה שישובו על כן השאילום. 

 
ובעבור דבר אחר שאילו נתן להם פרעה רשות ללכת ולא ישובו. לא היה 
רודף אחריהם. והשם צוה לעשות כן עד שירדוף אחריהם. ויטבע. והנה זה 
מפורש וישובו ויחנו לפני פי החירות. ואין להרהר אחרי מעשי השם שהכל 

. והנה בדברי דוד כשמעך חכמיםי העשה בחכמה אע"פ שהיא נעלמה מעינ
את קול הצעדה בראשי הבכאים אז תחרץ כי אז יצא ה' לפניך להכות 

", עכ"ל. והנה בתרגום יונתן בן עוזיאל אומר שפרעה אמר במחנה פלשתים
למשה ולאהרן שילכו ושלא יחזרו, ואדרבה הוא גירש אותם על מנת כן כי 

ואמר בדה מצרים! וז"ל: "בכל רגע נתון שעם ישראל נמצאים במצרים א

בסעדכון כמא דאפטור יתכון וית טפלכון חמון  ה'להון יהי כדין מימרא ד
ארום לתקלא בישא היא לכון לקביל אפיכון באורחכון דתהלכון עד זמן די 

כמא דאתון סברין אלהן איזילו כדון  לא. תמטון לבית אתר משרוייכון
". ריך יתהון מלות אפי פרעהגובריא ופלחו קדם יי ארום יתיה אתון בען ות

 ובאמת בתחילה כך רצה, אלא שאחר כך התחרט על כך. 
 

 מטרת הבאת הטף: חינוך במקום של קדושה
פירוש שני. יש הבדל עצום בין עם ישראל לאומות העולם. אצלנו "זה אלי 

עובר במעי אמו אמר שירה. ילד נולד, כבר צריכים לדאוג שלא  -ואנוהו" 
ו ספק אם הוא כשר או לא. אלא אם כן אין בררה והוא לתת לו אוכל שיש ב

חולה ואז נותנים לו את זה, אבל אם הוא מרגיש טוב והוא בריא, לא 
נותנים לו לאכול אפילו דבר שיש בו איסור דרבנן. כך נפסקה הלכה. שמא 
תשאל, תינוק בן יומו, מה יש להקפיד בו?! בשלמא ילד בן עשר שנים ויותר 

ך מובן, אבל תינוק בן יומו מה יועיל לו הדבר? לזה שכבר מבין בחינו
ועל זה אומרת התורה: אומרים, שזה אכן בעל השפעה לעתיד לכשיגדל. 

"הקהל את העם האנשים והנשים והטף, האנשים והנשים מובן, אבל טף 
למה באים? שיקחו שמרטפיות שתשמור עליהם וישאירו אותם בבית, לשם 

ף שהגדולים יבואו וישמעו דברי תורה, אבל מה צריכים להביא אותם?! עדי
התינוקות יפריעו, יבכו, ירעישו! אלא כדי להרגיל אותם להיות במקום שיש 
בו דברי תורה, כדי להיות במקום בו יש קדושה, במקום בו יתחנכו 
בקדושה. כמו כן ילד שהולך לישון, ואמו פועה ומזמרת ושרה בפניו; 

ר בקול שמא יימצאו אנשים זרים ראשית האמא צריכה להזהר שלא לשי
 בבית, והרי "קול באשה ערוה". 

 
ועוד, שלא תשמיע ברקע "שירי ערס" בעלמא אלא יש היום ברוך ה' שירי 
קודש לרוב, וכך ישן מתוך קדושה. שמא תאמר, וכי מה מבין תינוק קטן 
בענייני קדושה?! זה פרעה טוען, הוא לא מבין מדוע הטף צריכים לצאת 

ום של גדולים, מקום בו יש קדושה! הוא לא מבין מדוע טף ולהיות במק
צריך לצאת לזבוח. ועל זה אומר לו משה רבנו מה פירוש למה לוקחים את 
הטף, אנחנו לוקחים את הטף כדי שיתחנך ויראה קדושה! למרות שהוא לא 
מבין כמו שהגדולים מבינים, אבל הוא צריך להיות במקום בו מתחנכים על 

ינו ובזקנינו נלך". וזו המטרה שלנו, לחנך אותם למרות שהם קדושה, "בנער
לא מבינים, הנשמה שלהם מבינה. הגע עצמך, וכי הגדולים מבינים כל מה 
שלומדים? קוראים זוהר, קוראים משניות, האם מבינים?! אלא שהנשמה 

 התינוקים מבינה.  שלנו מבינה, כך גם נשמתם של
 

 אסור להביט בפני אדם רשע
בְדוּ אֶת  לֹּאאומר להם פרעה: "אחרי כן  ים וְעִּ י אֹּתָהּ ה' כֵן לְכוּ נָא הַגְבָרִּ כִּ

ים וַיְגָרֶש אֹּתָם מֵאֵת פְנֵי פַרְעֹּה ". אחרי מכת חושך אומר פרעה אַתֶם מְבַקְשִּ
י בְ  וַיֹּאמֶר"למשה,  שָמֶר לְךָ אַל תֹּסֶף רְאוֹת פָנַי כִּ יוֹם לוֹ פַרְעֹּה לֵךְ מֵעָלָי הִּ

". והנה חז"ל למדונו שאסור להסתכל בפני אדם רשע, וכל תְךָ פָנַי תָמוּתרְאֹּ
פעם שמשה רבנו עמד בפני פרעה לא היה מסתכל בפניו, אלא היה מטה את 
ראשו ואת עיניו למטה. וכשגירשו אותם, ולאחר מכן אמר לו השמר לך אל 

הרי  תוסף ראות פני, אמר לו משה וכי אני מסתכל על הפנים שלך בכלל?!
אסור להסתכל בפני אדם רשע! וכשבא בליל פסח, ולא היה חושך ליהודים 
כלל, קרא פרעה ורצה לדבר עם משה, אמר לו משה, והרי אמרת לי וגזרת 
עליי שלא אסתכל על פניך! אז הנה כדבריך כן הוא, שכן יש לכם חושך 

אותך סמיך ואני יכול לעמוד זקוף מבלי להוריד את ראשי ועדיין איני רואה 
 שכן אתה שרוי בעלטה גמורה. 

 
 פרעה רוצה את הטף כדי לחנך בדרכו שלו

הגברים וכו', וקשה לשמוע מפי  נאוהנה, פרעה מבקש לכאורה יפה: לכו 
אדם כל כך רשע כפרעה מילים כל כך יפות ומתרפסות! ומה עונה להם? את 

, אני כבר לא מאמין בהם, הם מאמינים בהקב"ה וכבר הגברים תקחו
הושרשה אמונה זאת עמוק בלבם, אבל את הילדים הרכים אני עוד יכול 
לשנות, אני עוד יכול לחנך אותם באמונות המצרים, לכן תשאירו אותם 
אצלי ואטפל בהם, ומצדי אתם אל תחזרו. וטוען ש"רעה" נגד פניכם, ואתם 

מנות עליהם! ועל זה יש לטעון, וכי אתה פרעה עלולים להרוג אותם! רח
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מדבר על רחמנות?! לקחת ילדים וזרקת אותם לים מתוך זרועות אמם, 
איפה הרחמנות?! אמרת למיילדות להרוג אותם עוד במעי אמם, הבה 
נתחכמה לו, וכי עכשו אתה נזכר במושג שנקרא "רחמנות"?! פתאום אתה 

נך אותם בדרך שלך?! לא תקום , ועוד כדי לחךרוצה להשאיר אותם אצל
ולא תהיה! אומר לו משה רבנו לא יכול להיות דבר כזה, אלא גם הקטנים 
יבואו אתנו, גם הטף! ואנחנו רוצים לחנך את הילדים גם כן בדרך התורה! 

אפילו על  כשמוע פרעה דברים אלה, אמר, עתה אני רואה שאין תקוה
את מכת הארבה על  הקטנים, לכך "ויגרש אותם". וכך הביא הקב"ה

 מצרים. 
 

 הסכם ראשון נקבע כיון שפרעה הוא שקרא למשה
אחרי מכת חושך קורא פרעה למשה ואהרן ונכנע לשלוח אותם גם עם הטף, 

קְרָאאבל משה רבנו מבקש גם את כל המקנה, ועל זה הקשה את לבו: "  וַיִּ
בְדוּ אֶת  וּבְקַרְכֶם יֻצָג גַם טַפְכֶם  רַק צֹּאנְכֶם ה'פַרְעֹּה אֶל משֶה וַיֹּאמֶר לְכוּ עִּ

מָכֶם ינוּ לַ . יֵלֵךְ עִּ ים וְעֹּלֹּת וְעָשִּׂ תֵן בְיָדֵנוּ זְבָחִּ ה' וַיֹּאמֶר משֶה גַם אַתָה תִּ
קַח לַעֲבֹּד אֶ קֵ אֱלֹּ מֶנוּ נִּ י מִּ שָאֵר פַרְסָה כִּ מָנוּ לֹּא תִּ קְנֵנוּ יֵלֵךְ עִּ ה' ת ינוּ:וְגַם מִּ
אֶת לֵב ה' וַיְחַזֵק . עַד בֹּאֵנוּ שָמָה ה'לֹּא נֵדַע מַה נַעֲבֹּד אֶת  ינוּ וַאֲנַחְנוּקֵ אֱלֹּ

שָמֶר לְךָ אַל תֹּסֶף. פַרְעֹּה וְלֹּא אָבָה לְשַלְחָם רְאוֹת  וַיֹּאמֶר לוֹ פַרְעֹּה לֵךְ מֵעָלָי הִּ
י בְיוֹם רְאֹּתְךָ פָנַי תָמוּת בַרְתָ לֹּ. פָנַי כִּ ף עוֹד רְאוֹת וַיֹּאמֶר משֶה כֵן דִּ א אֹּסִּ

". ולכאורה לא כתוב שהסכים פרעה לשלח אותם עם הטף והמקנה, אז פָנֶיךָ 
למה יצא משה רבנו והתפלל שיסר מעליו את המכה הזאת, למרות שפרעה 
לא הבטיח מאומה. אומר הרא"ש בשם התוספתא שיש הלכה, אדם שבא 

₪.  011-ו בלחברו ומבקש ממנו למכור לו שעון, הלה מסכים למוכרו ל
הלך הקונה. ₪.  01-אומר לו חברו המקש לרכוש אותו ממנו: לא, אלא ב

בא שוב ומבקש לרכוש את השעון, סימן הוא ₪  01אם הקונה הזה שאמר 
אבל אם המוכר הוא שבא לאותו אדם ואמר ₪.  01-שהוא מסכים לרוכשו ב

ו את לו שהוא מוכן למכור לו את השעון, סימן לדבר שהוא מסכים למכור ל
כך הדבר כשבא פרעה למשה ואמר לו שהוא מסכים לשלוח ₪.  01-השעון ב

את עם ישראל, כיון שהוא זה שבא למשה, הרי שהסכים להסכמים שלו, 
וממילא אמר משה רבנו שהוא מתכוון גם לילדים ולטף. ולאחר מכן חזר 

 בו. 
 

 זכירת יציאת מצרים -הנחת התפילין 
הקדוש, כל מכות מצרים היו במטרה כפי שהקדמנו מתוך דברי האלשיך 

של "וידעתם כי אני ה'", כלומר שיש בהתבוננות ובזכירת יציאת מצרים 
כדי להחדיר אמונה תמימה ועמוקה בבורא עולם בקרב כל אדם מישראל. 
אשר על כן, נקבעה הלכה שחובה על כל אדם מישראל לזכור בכל יום את 

בבוקר ובערב, ולהזכיר את יציאת מצרים, וחובה להזכיר בכל יום ויום 
יציאת מצרים בלילות, גם בבוקר וגם בערב. וזה חובה על האדם והיא 
מצות עשה דאורייתא. ולא רק בפה יש חובה לזכור את יציאת מצרים, אלא 
התורה עוד מדגישה אחר כך: "והגדת לבנך ביום ההוא לאמר", באים בליל 

ילדי ישראל, ואחר כך פסח ומספרים לילד את כל הרשעות שפרעה עשה עם 
כתוב: "והיה לאות על ידך ולזכרון בין עיניך, למען תהיה תורת ה' בפיך, כי 
ביד חזקה הוציאך ה' ממצרים". מה זה "והיה לאות על ידך"? אומר רש"י, 
יציאת מצרים תהיה לך לאות, רוצה לומר שתכתוב פרשיות הללו ותקשרם 

  בראש ובזרוע, כדי לזכור את יציאת מצרים".
 

שיעזרו שיהיה לך לאות ולזכרון  -והרמב"ן הוסיף: "והיה לאות על ידכה 
בין עיניך ולמען תהיה האמירה הזאת בפיך ועל ידך ועל עיניך ותזכור אותה 
תמיד למען תהיה תורת ה' בפיך לשמור את כל מצוותיו ותורותיו כי הוא 

עבד את אדונך ופודך מבית עבדים". חובה להניח תפילין בכל בוקר כדי לש
יצרי ליוצרי, ואתה עומד ואומר את ה"לשם יחוד" ויש מי שאומר שאם 
אדם הניח תפילין ולא אמר "לשם יחוד", וכל זה על ידי זכירת יציאת 
מצרים. ואיך תהיה תורת ה' בפי על ידי זכירת מצרים? אלא, שאם אדם 
יודע שהקב"ה ברא אותו והציל אותו והוציא אותו ממצרים על מנת 

את כל המצוות, אז ישריש בלבו אמונה בקב"ה, וזהו על ידי הנחת  שיקיים
 התפילין. 

 

 הנחת תפילין בלילה ובשבת ויו"ט
כתוב: "ושמרת את החוקה הזאת למועדה מימים בפרשיות התפילין 

יש מחלוקת בין רבי יוסי הגלילי לבין רבי ימימה". איזה חוקה מדובר כאן? 
. אני מזכיר את שמם למרות שעוד הרבה (גמרא מנחות ל"ו ע"ב) עקיבא

תנאים ואמוראים נחלקו בכך, אלא כדי שלא נאריך בכך הרבה. הגמרא 
במנחות שואלת האם מותר להניח תפילין בלילה? וכן האם מותר להניח 
תפילין בשבת או ביום טוב, או שמא זה מוקצה? על זה הגמרא אומרת 

ויש מי  -אבל בשבת מותר למאן דאמר אחד, שבלילה לא מניחים תפילין, 
שאומר שבשבת מניחים אבל לא בלילה. והגמרא אומרת שזה שלא כרבי 

 ',ושמרת את החוקה הזאת למועדה מימים ימימה' - דתניאיוסי הגלילי. "
דברי . פרט לשבתות וימים טובים ,ולא כל ימים 'מימים. 'ימים ולא לילות
יחים, והם שבתות וימים ". כלומר שיש ימים ימים שלא מנרבי יוסי הגלילי

טובים. והשולחן ערוך מוסיף שגם בחול המועד לא מניחים תפילין, וכך 
כתוב בזוהר הקדוש, וכך היו נוהגים כבר בחוץ לארץ, אמנם בקרב עדות 
אשכנז היו מניחים תפילין בחול המועד, אבל כל העדות שהלכו לפי הזוהר 

, אמר להם הגאון הקדוש לא הניחו תפילין. וכשבאו האשכנזים לארץ
 מוילנא שבארץ אין להניח תפילין בחול המועד. 

 
רבי עקיבא דורש את הפסוק של "מימים ימימה" על קרבן פסח ולא על 
תפילין. והרמב"ם בהלכות קידוש החודש מחשב את "חודש האביב" על פי 
הפסוק של "מימים ימימה". אז מה סובר רבי עקיבא בעניין הנחת תפילין 

נפקא , לא נאמר חוקה זו אלא לפסח בלבד ,ר"ע אומרטוב? " בשבת או ביום
יכול יניח  - ר' עקיבא אומר ,דתניא ,ליה מהיכא דנפקא ליה לר' עקיבא
והיה לאות על ידך ולטוטפת בין  ,ת"ל ,אדם תפילין בשבתות ובימים טובים

אומר ". אותיצאו שבתות וימים טובים שהן גופן  ,מי שצריכין אות ,עיניך
בא שמעיקר הדין אפשר להניח תפילין בלילה, אבל בשבתות וימים רבי עקי

טובים לא מניחים לא מלימוד הפסוק, כי לא צריך פסוק, כי הם בעצמם 
אות ולא צריכים להניח שוב תפילין. רבי יוסי הגלילי סובר, שגם בלילה לא 

אמר ר' אלעזר כל מניחים תפילין. ולא רק זה, אלא הגמרא מוסיפה: "
". ילין אחר שקיעת החמה עובר בעשה ורבי יוחנן אמר עובר בלאוהמניח תפ

 אן דאמר. אם אדם מניח תפילין בלילה, עובר בלאו למ
 

 דעת הרמב"ם בדין זמן הנחת תפילין
זמן הנחת התפילין ( אומר: "פרק ד' הלכה י'הרמב"ם בהלכות תפילין )

ביום ולא בלילה שנאמר מימים ימימה חוקה זו היא מצות תפילין וכן 
שבתות וימים טובים אינן זמן תפילין שנאמר והיה לאות ושבתות וימים 
טובים הן עצמן אות ומאימתי זמן הנחתן משיראה את חבירו ברחוק ארבע 

יוסי  ". הנה הרמב"ם פסק כדעת רביאמות ויכירהו עד שתשקע החמה
הגלילי שלא מניחים תפילין בלילה. ולא רק זה, אלא מוסיף הרמב"ם, שכל 
המניח תפילין לכתחילה לאחר שתשקע החמה עובר בלאו, שנאמר ושמרת 
את החוקה הזאת למועדה מימים ימימה. מקשה הרדב"ז למה לא מנה את 
 זה במניין תרי"ג המצוות, עיין שם. ועוד נראה מה הנפקא מינה אם נפסוק

 כדעת רבי יוסי הגלילי או כדעת רבי עקיבא. 
 

 דעת השולחן ערוך בדין זמן הנחת תפילין
( לא פסק כדעת הרמב"ם הנ"ל אלא כדעת סימן ל' ה"בוהנה, מרן בשו"ע )

הרי"ף והרא"ש שמה שלא מניחין תפילין בלילה הוא מנימוק אחר. וז"ל: 
אורה, אם ישן ". ולכילין בלילה, שמא ישכחם ויישן בהםאסור להניח תפ"

בהם מה קרה? אלא שאם ישן שמא יפיח וזה לא כבוד לתפילין. כלומר, 
שלדעת מרן פוסקים הלכה כדעת רבי עקיבא שלילה הוא זמן תפילין 
ומניחין תפילין בלילה, אלא שאסרו ולא מדין הפסוק של ושמרת את 
החוקה הזאת, וזה לא לאו מדאורייתא אלא רק מדרבנן שאמרו שלא 

 ילין משום שמא ישכח וישן בהם. להניח תפ
 

 הנפקא מניה בין הרמב"ם לבין השו"ע
ונפקא מינה מיד נראה בין הרמב"ם לבין הרי"ף והרא"ש. אם אדם רוצה 
לקום ולהתפלל מוקדם, וללכת מוקדם לבית הכנסת. ובהלכה כתוב שזמן 
הנחת התפילין הוא משיראה ויכיר את חברו שמכירו קצת במרחק של 
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-כירנו. ואומר בירושלמי שלא מדובר בחבר ידיד ולא חבר חדארבע אמות וי
פעמי, אלא שרגיל עמו קצת. ובמפרשים אמרו מדוע הביאו את הסימן הזה 

ואמרנו בדרך דרש, של הכרת חברו המכירו קצת ממרחק של ד' אמות? 
שכתוב "וראו עמי הארץ כי שם ה' נקרא עליך ויראו ממך", הגוים צריכים 

ו מניחים תפילין זה מביא על הגוים אימתה ופחד, ואם לפחוד, מזה שאנחנ
הגוי לא מראה כלפי חוץ אימתה ופחד בכל אופן המלאך שלו פוחד. ומכיון 
שכתוב וראו כל עמי הארץ, לכן צריך שיראה את חברו ויכירנו. אדם שרוצה 

שם, סעיף לנסוע ולא יכול להניח תפילין בישוב הדעת, כתוב בשולחן ערוך )
רוצה לצאת לדרך בהשכמה, מניחם, וכשיגיע זמנן ימשמש בהם  היה: "(ג'

". אם כן, ויברך, דליכא למיחש שמא יישן בהם, כיון שהשכים ויצא לדרך
אדם שקם מוקדם ואפילו לפני עמוד השחר, יכול להניח תפילין ולא יברך 
עליהם, וכשיגיע הזמן שנקבע לזמן הנחת התפילין שהוא משיראה את חברו 

ממרחק ד' אמות, אז ימשמש בהם ויברך "להניח תפילין".  שמכירו קצת
ואומרים מרן בעל ה"בן איש חי" וכן ה"פרי מגדים" וכן ה"כף החיים" וכן 
בשולחן ערוך של רבנו זלמן, שאם אדם הניח תפילין מוקדם ולא ידע מה 
השעה ומתוך מחשבה שהגיע זמנם בירך על התפילין, אם נפסוק כדעת רבי 

ה אינו אלא מדרבנן לא היתה ברכתו לבטלה. אבל נפסוק עקיבא כיון שז
כדעת רבי יוסי הגלילי וכדעת הרמב"ם שזה איסור דאורייתא, נמצאת 

 ברכתו לבטלה, וכשיגיע הזמן יברך שוב. 
 

 זמן מצות ציצית
שונה הדבר זמן מצות ציצית מזמן הנחת התפילין, שבציצית כתוב: 

את הציצית, והרי בלילה אדם  לראות"וראיתם אותו", כלומר שאדם צריך 
לא רואה את הציצית, ולמרות שיש חשמל דלוק, צריכים ראיה רגילה. 
וכתוב שנשים ועבדים, כהנים ולויים וגרים חייבי בציצית. והגמרא שואלת, 
וכי לויים וישראלים פשיטא, על זה הגמרא אומרת שכהנים הם החידוש, 

שכן הם עסוקים בעבודתם שיכולתי להגיד שהם פטורים מציצית ותפילין 
בבית המקדש. ועוד, שהרי בציצית כתוב צמר ופשתים יחדו וכתיב גדילים 
תעשה לך, יאמר הכהן הרי אני לובש שעטנז אם כן אני פטור מטלית, על זה 
אומר שחייב בציצית. וכאן, בשולחן ערוך נפסקה הלכה שזמן ציצית זה לא 

ללבן. וכך כותב מרן בשולחן כמו שכתוב בתפילין אלא מישבדיל בין תכלת 
 (:סימן י"ח סעיף א'ערוך )

 
, ושם (במדבר טו, לטלילה לאו זמן ציצית הוא, דאמעיט מוראיתם אותו )" 
ר, משיכיר בין תכלת שבה ללבן מאימתי מברך על הציצית בשח(: "סעיף ג')

". והשאלה האם זמן זה של מצות ציצית הוא שונה מהזמן של שבה
מור בתפילין או שזה זמן אחר? המשנה ברורה "משיכיר את חברו" הא

כותב שזה אותו הזמן. והכף החיים מביא בשם הראשונים שזה זמנים 
שונים, ומשיכיר את חברו הוא יותר מאוחר משידע להבדיל בין תכלת 
ללבן. אמנם, פעם ידעו להבדיל והיה להם חוש להבדיל בראייה להבדיל בין 

אות בדבר, ולכן אנחנו מסתמכים על תכלת ללבן, אבל היום אין לנו בקי
השעון ועל הלוח, ולמרות שהכל הוא "בערך" אבל כבר נהגנו על פי 

 ה"בערך" הזה. 
 

 פועלים המשכימים קום
דקות  6הפרי מגדים כותב שהזמן של משיכיר את חברו שמכירו קצת הוא 

אחרי עמוד השחר. וכתוב במנהגי ירושלים בשם הפרי חדש, שזה שעה לפני 
חמה. ולצערנו הזמן, כשמשנים את השעון והופכים אותו לשעון קיץ, הנץ ה

לא מתחשבים עם יהודים פועלים שיוצאים לעבוד, והם קמים מוקדם 
להגיע למקום עבודתם, והיום אומרים להם להתפלל עד "ישתחב", 

, ואז מורים להם להניח 13:50וב"ישתבח" אומרים להם שיגיעו לשעה 
אז להמשיך בתפילה מ"יוצר" והלאה, וזה בכדי טלית ותפילין עם ברכה ו

שלא יקרא אדם קריאת שמע ללא טלית ותפילין שלא יהיה כמעיד עדות 
שקר בעצמו, ואז רצים לעבודתם. וכששוב משנים את השעון, שוב הפועלים 
סובלים. והפקידים שיושבים במשרדיהם לא אכפת להם, כמו פרעה 

הפועלים. ולא נכון הדבר, אלא בארמון שלו, ולא מתחשבים בסבל אחיהם 
 אדרבה, בהם צריכים להתחשב ביותר. 

 

 זמן קריאת שמע
מתי מתחילים להתפלל, ויש זמן עד מתי אדם הקובע איזמן גם לתפילה יש 

יכול להתפלל או לקרוא קריאת שמע וברכותיה. עד ארבע שעות, עד שלש 
ץ החמה, שעות. בגמרא בברכות כתוב שעד תפילת "ותיקין", כלומר עד הנ

וגומרה עם הנץ החמה. ורבי יהושע אומר עד שלש שעות, שכן דרך בני 
מלכים לקום ממיטתם עד שלש שעות. ובהלכה בעניין זמן קריאת שמע 

זמן קריאת שמע של שחרית, משיראה (: "שו"ע או"ח סי' נ"ח ה"אנפסק )
ג' את חבירו הרגיל עמו קצת, ברחוק ד' אמות, ויכירנו. ונמשך זמנה עד סוף 

שעות, שהוא רביע היום. ומצוה מן המובחר לקרותה בוותיקין )פי' 
תלמידים. ורש"י פי' אנשים ענוים ומחבבים המצות( שהיו מכוונים 

הנץ החמה )פי' יציאת החמה כמו הנצו הרמונים( )שיר  םלקרותה מעט קוד
השירים ו, יא; ז, יג( כדי שיסיים קריאת שמע וברכותיה עם הנץ החמה 

תפלה מיד בהנץ החמה. ומי שיוכל לכוין לעשות כן שכרו מרובה ויסמוך ה
שיעור הנץ החמה הוא כמו שיעור שעה אחת קודם שיעלה כל  -מאד: הגה 

". זאת אומרת, שיש שני זמנים לזמן גוף השמש על הארץ )מיימוני פ"א(
ותיקין באופן שיכוון קריאת שמע. הזמן שהוא מצוה מן המובחר הוא כ

 מונה עשרה עם הנץ החמה בדיוק. להגיע לתפילת ש
 

 זמן תפילה
אף על פי שלקריאת שמע נקבע זמן שהוא לכתחילה ומצוה מן המובחר 
וזמן שהוא לאחריו, אבל לתפילה לא נתנו לנו שני אפשרויות, וכך כתוב 

זמן תפלת השחר, מצוותה שיתחיל עם הנץ (: "סימן פ"ט ס"אבהלכה )
ואם התפלל משעלה . ('ב, ה"תהילים עהחמה, כדכתיב: ייראוך עם שמש )
". בקריאת שמע זה מצוה מן המובחר עמוד השחר והאיר פני המזרח, יצא

עם ותיקין, אבל בתפילה זה המצוה שלה. אבל לא יאמר אדם כיון שעבר 
ותיקין ולא התפללתי אז אפשר להתפלל כמה שיותר מאוחר, אלא ימהר 

ממתי מתחילים לספור את יש מחלוקת ויקדים להתפלל כמה שיותר מהר. 
זמן השעות הזמניות של זמני התפילה, אם מעמוד השחר או מהנץ החמה. 
לדעת הגאון רבנו זלמן מחשבים משעת הנץ החמה, ואילו לדעת מרן ה"בן 

 איש חי" והשולחן ערוך מחשבים את הזמן מעמוד השחר. 
 

 גבולות זמן ק"ש ותפילה
ועד אימתי אפשר להתפלל. יש גבול עד אימתי אפשר לקרוא קריאת שמע 

: עד שלוש שעות אפשר לקרוא קריאת שמע ולא מעבר גבול קריאת שמע
לזה. עד שלש שעות מקיימים בקריאתה מצות עשה דאורייתא. אחרי שלש 
שעות מותר עוד שעה זמנית לקרוא קריאת שמע עם ברכותיה, אבל אחרי 

גבול ארבע שעות אי אפשר עוד לקרוא את הברכות של קריאת שמע. 
: סוף זמן תפילה הוא שאפשר להתפלל עד קרוב לחצות היום, ואחרי תפילה

זה אי אפשר עוד להתפלל תפילת שחרית. על כן בעיקר בזמן שעות הקיץ, 
)או בשאר ימים( שמחות בבית הכנסת, ומאריכים או בזמן שיש בשבתות 

יש להשתדל לקצר בהם עד  -בפיוטים ובשירה במזמורים שלפני התפילה 
ילת העמידה, ואחרי תפילת העמידה אפשר להאריך כמה שרוצים תפ

בקדושה ובקטעי התפילה עצמה וזה כבר לא אכפת לנו. רק ישתדלו בשבת 
 לסיים קודם חצות היום בעד שיאכלו סעודה שניה כדבעי. 

 
 נשים בחיובי תפילה

בין ספרדיות ובין אשכנזיות, חייבות לפחות בתפילה אחת ביום. יש  -נשים 
נשים שרגילות להתפלל שלש תפילות ביום, ותבוא עליהם הברכה. רק 
צריכים לומר לאותן נשים שקיבלו על עצמן להתפלל שלש תפילות ביום, 
שיאמרו שאותה קבלה היא "בלי נדר", בכדי שאם פעם תהיינה עסוקות 

בנן וכדומה, תוכלנה לדלג על התפילה מבלי שתתעורר בעיה של בטיפול ב
 נדר ושל הצורך בהתרת נדרים. 

 
 זמני התפילה לנשים

גם אשה צריכה לכתחילה להתפלל עד חצי היום שחרית ולא מעבר לזה, 
, כך שביום שבת היא צריכה לסיים את 00:51בשעה זה בערך יוצא  –וכיום 

. בקריאת שמע עם ברכותיה 00:51התפילה, אם היא מתפללת בבית, בשעה 
אפשר לקחת את הסברה שיש סתירה בדברי בעל ה"בן איש חי" שכתב 
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שזמן קריאת שמע זה עד ארבע שעות ולא יותר. ובתשובה בשו"ת "רב 
ומרים שזה טעות דפוס מה שכתב פעלים" כתב, שזה עד חצי היום. ויש א

עד חצי היום, וזאת מפני שלאחר מכן חזר בו ב"עוד יוסף חי". אשה, 
בקריאת שמע, יכולה להתפלל עד חצות היום, מפני שיש מי שאומר שאשה 
יכולה לקרוא קריאת שמע ללא ברכותיה, ויכולה לומר "ברוך שאמר" רק 

ריאת שמע עם ברכותיה בלי ברכות. ואנחנו פוסקים שאשה יכולה לקרוא ק
מתחילה ועד סוף. והטעם, משום שכשתקנו לאשה להתפלל, תקנו לה 
שתוכל להתפלל כמו גבר בכל התפילות כולן. ובפרט שלדעת הרמב"ם אין 
זמנים לתפילה, כי את הזמנים לתפילות חז"ל קבעו, ומדאורייתא פעם 

תורה,  ביום, מה שיבקש הקב"ה זה נקרא תפילה. אבל מעיקר הדין, מדין
מספיק תפילה אחת ביום ורק חכמים הם שתקנו שלושה תפילות בשלושה 

 זמנים שונים ביום. 
 

 אכילה קודם תפילה לנשים
והנפקא מינה בכך היא, בדין אשה שרגילה להתפלל כל יום בבוקר, ובשבת 
קמה ורוצה לשתות קפה עם חלב קודם שתתפלל. היא מרגישה חולשה 

חנו אומרים לה שיכולה לשתות. אבל אשה ורוצה לשתות קפה עם חלב. אנ
שלא רגילה להתפלל כל בוקר, ואינה רגילה להתפלל אלא מנחה, וכשקמה 
בבוקר רוצה לשתות קפה עם חלב, אם בעלה לא בבית אומרים לה לעשות 
קידוש קודם לכן. בשלמא אם היא רגילה להתפלל, אז חובת קידוש יחול 

קידוש כי עדיין לא התפללה ולא אחרי התפילה, לכן תוכל לשתות גם בלי 
חלה עליה חובת קידוש. אבל אם היא לא רגילה להתפלל, לא תוכל לאכול 

 ולשתות קפה עם חלב אלא אם מקדשת קודם לכן.
  

 אכילה קודם תפילה לחולה
המשנה ברורה כותב, שאם אדם חולה ומרגיש חולשה ולא יכול להשאר 

אחרונים שחולקים על  אליבא ריקניא, יכול לקדש ולאכול. ויש הרבה
המשנה ברורה, וכך משמע גם מכמה ראשונים, שמה שהתירו לו לאכול 

 קודם התפילה זה מדין רפואה, ורפואה מחייבת קידוש. 
 

 שלא להקל ראש בזמני המצוות
כפי שהקדמנו, יש לכל מצוה ומצוה את זמנה המיוחד, יש זמן לתפילה, יש 

קריאת שמע. כך, שאדם לא יכול זמן לציצית, יש זמן לתפילין, ויש זמן ל
 להקל ראש בדברים אלו ולהתחיל או לסיים מתי שנראה לו. 

 
 בדיקת חוטי הציצית קודם התפילה

לוקח בבוקר את טליתו כש ,דבר נוסף. יש בציצית מחלוקת אם אדם
חייב לבדוק את חוטי הציצית לראות האם נקרעו והטלית להתעטף בה, 

יש מי שאומר שסומכים על "חזקה" נפסלה ותהיה ח"ו ברכתו לבטלה. 
להעמיד את הטלית על כשרותה ובכך להניח שהחוטים לא נקרעו. ויש מי 
שאומר, שיש הבדל בין הדורות הקודמים לדורות שלנו. בדורות הקודמים 

"בידיה טוו". ובאופן  –כל אשה היתה טווה את חוטי הציציות של הבעלים 
וזרות היו החוטים מתפוררים, זה, הטוויה לא היתה חזקה ועם כביסות ח

והיה חשש סביר שבגינו הטילו את הבדיקה של חוטי הציצית כל בוקר. 
אבל בימינו, חוטי הציצית עשויים וטוויים במכונות מיוחדות ובאופן חזק 
ויציב, והחשש שמא התפורר והתנתק קטן בהרבה, כך שלא מחייבים את 

הפוסקים, טוב בכל מקרה  בדיקת חוטי הציצית. אבל על כל פנים, לדעת כל
 לבדוק את החוטים כדי לראות שלא התנתקו ולא נקרעו. 

 
 אם אשה חייבת או פטורה מציצית

בגמרא מנחות מביאה, שאשה פטורה מלהתעטף בציצית, משום שהיא 
מצות עשה שהזמן גרמא, שכן לילה לאו זמן ציצית. ובאמת יש מחלוקת 

כור את המחלוקת הזאת בראשונים בין הרמב"ם לבין הרא"ש, ויש לז
, הזמן קובע, ולא משנה לדעת הרמב"םתמיד, ונפסקה הלכה כדעת שניהם. 

למה מיועד הבגד. לדעת הרמב"ם, אדם לוקח בגד בלילה ולובש את זה 
ביום, חייב בארבע כנפות. אם הוא לוקח בגד של יום, כגון טלית, אם לובש 

לדעת ובע ולא הבגד. את זה בלילה, פטור מארבע כנפות, שכן הזמן הוא הק
, הבגד קובע ולא הזמן. אם הלבוש מיוחד ללילה, כגון פיג'מה וכדו', הרא"ש

פטור מציצית אפילו שלובש את זה ביום. ואם הלבוש הוא של יום, חייב 
להטיל בו ציציות אם הוא בעל ארבע כנפות אפילו אם הוא לובש את זה 

 בלילה. ולהלכה פסקו לחומרא כדעת שניהם. 
 

 בעלת ארבע כנפות אם חייבת בציצית.  סמיכה
כיום, אין כמעט את הספק הזה, ונשאר רק ספק אחד, מה שכתב בעל ה"בן 
איש חי" שאם אדם לוקח סמיכה שעשויה מצמר אמיתי )לא מזוייף(, והרי 
אליבא דכולי עלמא בגד שעשוי מצמר חייב בציצית מדאורייתא, כך שאם 

ין ישן משעלה השחר והוא מעוטף אדם בבוקר לא קם בנץ החמה והוא עדי
ומכוסה בסמיכה של צמר, או שבצהריים אדם הלך לנוח וכיסה עצמו 
בסמיכה עשויה מצמר, אמנם זה בגד המיוחד ללילה, אבל הרי הזמן הוא 
יום המחוייב בציצית, ולדעת הרמב"ם הזמן הוא הקובע, וכפי שהזכרנו 

כן אולי יצטרך לעיל נוקטים כדעת שני השיטות למעשה לחומרא, על 
להטיל ציצית בארבע כנפות הסמיכה. שמא תגיד שאין חיוב אלא אם כן 

גם בכך נחלקו אם החיוב של לבוש בבגד ממש אבל לא בכיסוי בעלמא, 
הטלת ציציות הוא רק אם אדם מעוטף באותו בגד או אפילו אם לא עליו 

שיגזור גם כן חייב. ועל כן, כשאדם קונה סמיכת צמר אמיתית וטובה, טוב 
קרן אחת ויעשה אותה עגולה, ולאחר מכן יתפור את מקום הגזירה שלא 
יתפורר לו לאחר כן, ואז יכול להתכסות בלילה או ביום ואין לו שום חיוב 

 של הטלת ציציות על ארבע כנפותיה. 
 

 צעיף אם חייב בציצית
אדם שלובש צעיף, יש מי שאומר שפטור מציצית, לפי שאין הוא בגד 
לעיטוף הגוף אלא להניח על צוארו בלבד, ובפרט כששמים את ארבע 
הכנפות של הצעיף קדימה. ואם אדם לובש צעיף כמו שהיה בדור הקודם, 
שחציו מכסה את חזהו וחציו מחזירים לאחור כמו טלית וככה הולכים, 

ב להטיל בו ציציות אם יש בו שיעור. ועל כן, אם זה צמר, באופן כזה יש חיו
 יגזור את זה כמו בסמיכה. 

 
 הטליתות מצמר שנמכרו בעקבות דרשתו של ה"בן איש חי"

הרה"ג חכם בן ציון חזן ע"ה, שהיה המדפיס של כל ספרי מרן בעל ה"בן 
ביקש ממנו בעל ה"בן איש חי" שלא ידפיס את  –איש חי" כאן בארץ 

אלא על ידי מדפיסים יהודים ובבעלות יהודית, כדי שיהודים יהנו. הספרים 
הוא יכול היה להדפיס בבגדד או בקושטא, שם היו מצויים בתי דפוס לרוב, 
וגם היה יותר זול, אף על פי כן שלח את כתביו לארץ על מנת שיהודים יהנו 

שראל מהעבודה הזאת. וכך היה. והיה אומר חכם בן ציון חזן ע"ה: לו היו י
שומעים לירמיהו הנביא  –בזמנו של ירמיהו הנביא לפני שיצאו לגלות בבל 

כמו ששמעו לחכם יוסף חיים זיע"א בעל ה"בן איש חי", לא היו יוצאים 
לגלות ולא היה נחרב בית המקדש. וסיפר, שפעם הזכיר מרן בעל ה"בן איש 

מר חי" באחת מדרשותיו בשבת מחלוקת בדין טלית אם צריכה להיות מצ
או מכל הבדים. ופסק הלכה שכל בד שהוא ארוג חייב בציצית ואפילו אם 

אבל בגד של צמר חייב מדאורייתא אליבא דכולי עשוי מצמר גפן וכדו'. 
 עלמא. ועל כן, אמר, טוב שאדם יקנה טלית מצמר. 

 
במוצאי אותה השבת, הלכו כמה יהודים בחנויות שמוכרים בהם טליתות, 

. בעלי החנויות התפלאו מה קרה שבאים אליהם ובקשו לקנות טלית מצמר
כבר בצאת השבת? ואמרו להם שצריכים, וכך הגיעו כמה יהודים. שאלו 
אותם בעלי החנויות מה קרה? אמרו להם שהחכם אמר. אמרו, אם החכם 
אמר, הכפילו את המחיר של הטליתות. מי שזכה, קנו גם במחיר הגבוה. 

במוצאי שבת לרכוש להם טלית, האנשים המכובדים והחשובים לא רצו 
אלא המתינו למחר. כשבאו למחרת אצל המוכרים גילו שנגמרו כל 
הטליתות, כי כולם נמכרו כבר אתמול בלילה. אצל מוכר אחד נשארה טלית 
אחת, ולא הסכים למכור אותה לעשיר אלא אם ישלם לו פי עשרים על 

ות דרשתו בשבת מחירו הרגיל. הלך אותו עשיר לרב והתלונן על כך שבעקב
כל היהודים קנו מיד במוצאי שבת טליתות, וכך התייקרו המחירים עד פי 
עשרים על מחירם. אמר לו ה"בן איש חי", ואיך ישנת בלי טלית מצמר? 
ועוד אתה בא להתלונן?! היית עצל! למרות הכל, ביקש ממנו ללכת למוכר 

 ה. ולומר לו בשמו שלא ימכור ביותר ממחירו משום איסור הונא
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 הזכרת תפילין בפרשיות יציאת מצרים
מצות טלית חשובה מאוד, וכן מצות תפילין חשובה מאוד. הגע עצמך, שכן 
בפרשתנו עסוקים בזכירת יציאת מצרים, ומצטוים על כך בפרשת "קדש לי 
כל בכור" ובפרשת "והיה כי יביאך", ובאה אותה הפרשה להזהיר על מצות 

ים מגוים, אבל בארץ ישראל מיד כשנכנסים תפילין! והנה, בחוץ לארץ פוחד
"וראו כל  –ומקיימים מצות תפילין, לא מפחדים מהגויים כלל ועיקר! ואז 

עמי הארץ כי שם ה' נקרא עליך" והם יפחדו מישראל. ועל זה ביאר בעל 
ה"בן איש חי" שאמר לו הקב"ה למשה רבנו, שכשילך לפני פרעה יקח אתו 

ש. ושאל הרב זיע"א, לשם מה ההדגשה את המטה אשר בידך שנהפך לנח
"אשר נהפך לנחש", היה די לומר לו שיקח את המטה אשר בידו ותו לא! 
אלא, שאמר משה רבנו להקב"ה שפרעה עלול לטעון שאין סומכים על 

 מעשי ניסים, לכך הביא את המטה שנהפך לנחש. 
 

דבר נוסף, שלקח את המטה כדי לומר לפרעה שכל המטות של החרטומים 
לועים" בתוך המטה הזה של הנחש, כך שכולם נמצאים בידו וברשותו, "ב

אז שידע שגם את פרעה בעצמו יכול להכניס בתוך אותו המטה שבידו 
וברשותו! ולמרות הכל, הקב"ה הביא את כל המכות על מצרים למען ספר 

וזו כל המטרה, כי בלי הראיה לא יכולים לדעת והיינו כמו שמי לעולם. 
מו שתינוקות צריכים ללמד ולחנך עד שתושרש האמונה בלבם, תינוקות, וכ

בגדר "ואשא אתכם על כנפי נשרים", כך גם אנחנו צריכים וזקוקים 
 להמחשות כדי להחדיר בנו להשריש בנו את האמונה הצרופה.

  
 המטרה של מכת חושך

במכת חושך היה שלושה ימים חושך ושלושה ימים נוספים חושך סמיך עד 
שלא יכלו לשבת או לקום ממקומם. עם ישראל לא נפגעו ממכת חושך אלא 
ראו את כל האוצרות של המצרים, אבל לא נגעו במאומה. אחר כך בליל 
פסח באו ובקשו את כל הכלים שכבר ראו במכת חושך, וידעו לומר לכל 

היכן מונחים כל הכלים שבקשו מהם. על זה אמר ה"אור  מצרי ומצרי
החיים" הקדוש שהקב"ה עשה זאת בכוונה כדי שאחר כך יאמר להם פרעה 
איך אתם נותנים להם לברוח והרי לקחו לכם את הכלים היקרים שלכם 
ואת השמלות היפות של נשותיכם! ואז יקבלו את האומץ ואת העוז לרדוף 

וף ויטבעו בה, לקיים בהם מה שחשבו בתחילה אחריהם, וכך יכנסו לים ס
שכיון שהקב"ה נשבע שלא מביא מבול לעולם אז לא יקרה להם מאומה, 
והם לא ידעו שהקב"ה לא מביא מבול לעולם אלא הם בעצמם יכנסו 

 ויטבעו במים. 
 

 ולכל בני ישראל היה אור במושבותם
שך. אבל עם ישראל, בזמן החושך, חלק שלא האמין במשה ומתו במכת חו

אלו מעם ישראל שהאמינו בו, הוארו באור האמונה בלבם. יש חושך 
שמכסה ארץ, יש ערפל לאומים, אבל בתוך לבו של כל יהודי ויהודי יש אור 
ונשמה קדושה, ואותה נשמה קדושה שבלבו של אדם האירה בימות 
החושך. ומכח אותה קדושה התגברו עם ישראל ולא לקחו מכל האוצרות 

המצרים! וזהו: "ולכל בני ישראל היה אור במושבותם", ובזה  שראו בבתי
 התחיל היסוד באותה הקדושה שהתעורר בלבותיהם של כל אדם מישראל. 

 
 הנפלאות שנתגלו במכת בכורות

המכה הגדולה, שכן ראו בחוש כיצד במיטה אחת  במכת בכורות היתה
ישנים בכור ישראל לצדו של בכור מצרי, והוכה הבכור המצרי ומת בזמן 

. וכשמתו הבכורות המצרים נעשו גופותיהם קרים שהבכור הישראל חי
שראל ישן הרגיש לד היבשעה שהי. נעשה גופו קרשאדם שמת כדרך כל 

דו, ואז קם וניגש לאמו ואמר לה שישן לציהמצרי המת בקרירותו של זה 
שקר לו, ואמו באה והוציאה את גופתו של המצרי המת. כך שראו כל 
המצרים את הנסים והנפלאות שעשה ה' באותה המכה, והיתה צעקה 
גדולה בכל מצרים, לא היה בית שאין שם מת, אפילו בכור מאב או בכור 

 ו'. מאם, אפילו בכור שאינו פטר רחם, ופרעה קם מכסאו וכ
 
 
 

 מוסר לשמירת שבת מהארבה
והנה, המכה המוזכרת בתחילת הפרשה היתה מכת ארבה. אומר ה"אור 
החיים" עליו השלום, וכך הביא גם ה"אבן עזרא", שמשה רבנו לקח מקל 
אחד שלו, קשר ארבה אחד לחוט, וסיבב אותו כמו שילדים משחקים 

ה ומשחק במקלותיהם. פרעה התחיל ללעוג למשה ואמר לו מה אתה עוש
ככה עם ארבה על חוט שבמקל? והנה עודו צוחק והוא רואה לתדהמתו 
שלכל כיוון שהסיט משה רבנו את המקל ואת החוט, היה מגיע ארבה 
בהמוניו. אומר בעל הטורים על הפסוק: "וינח בכל גבול מצרים", שבשתי 
מקומות כתוב בתורה "וינח", פעם אחת כאן ואחד במנוחה של היום 

 הקב"ה נח ממעשה בראשית.השביעי כש
 
הארבה הגיע ואכל את כל היבול מהעצים, וכשהגיע יום שבת התחיל משה  

רבנו ללמד את בני ישראל שעתידים לקבל את התורה, ויש בדיני שבת גם 
איסור מוקצה, ולא רק זה אלא גם אסור להשען על העץ שמא יקטוף, 

, ואיך ניתן ואסור לקטוף. התחילו עם ישראל לומר לו שזה קשה מאוד
לקיים איסור מוקצה בשבת? וגם פרעה צוחק על כל העניין. והנה בערב 
שבת רואים שכל הארבה יורד מהעץ ונח על הקרקע. שאלו מה קרה? הבינו, 
שזה היה קודם זמן הדלקת נרות ומשום כך ירדו על הרצפה. אמר להם 
משה רבנו אתם רואים? זה בגלל שמכלל איסורי מוקצה הוא שאסור 

השען על העץ. התחילו גם ללגלג על דבריו. במוצאי שבת אמר להם משה ל
רבנו חכו ותראו מה יקרה, עכשו אני אעשה הבדלה ותראו מה יעשו 
הארבה. עשה משה רבנו הבדלה, בירך את ברכות ההבדלה, ורק סיים לברך 
"המבדיל בין קודש לחול" התחילו כל הארבה לעלות על העצים בחזרה 

הכל. או אז ראו מהו שבת, וכך פרעה למד מוסר, המצרים לאכול מהם את 
 למדו מוסר ועם ישראל למדו מוסר. 

 
 אמונה בתחיית המתים ממכת הארבה

משה רבנו אמר לעם ישראל שיצאו מהם בני אפרים ויצאו לפני הזמן והרגו 
אותם, אתם תצאו בזמן ותדעו גם שעתידים עצמותיהם לקום לתחיה. גם 

ומר שלא יתכן שיקומו עצמות לתחיה. אמר להם שיש אז התחילו ללעוג ול
משיח ותחיית המתים. אמרו לו שאין דבר כזה. הנה אפילו העצמות של 

הנה  אברהם אבינו עדיין לא קמו לתחיה ומה פתאום יקומו לתחיה!
כשבאה מכת ארבה נוכחו לדעת ולראות בחוש שיש מושג של תחיית 

תלשו להם את כנפותיהם, המתים. הנה המצרים צדו ולקחו מהארבה, 
והכניסו אותם לצנצנות לכבישה עם מלח ושום, כל אחד כפי שאהב. 
כשנגמרה מכת ארבה כתוב "לא נשאר ארבה אחד בכל ארץ מצרים", רק 
יצא הצו שכל הארבה צריכים לצאת, יצאו כל הארבה ואפילו אותם 
הכבושים מתוך הצנצנות. אמר להם משה רבנו עתה תראו ותאמינו שיש 

 תחיית המתים. 
 

 תפול עליהם אימתה ופחד
אנחנו לא צריכים הוכחות לתחיית המתים, אבל אנחנו רוצים שלא תהיה 
רק בגדר "אמונה" אלא בידיעה גמורה, כמו שכתוב "כי שם ה' נקרא עליך 
ויראו ממך". וכל הגוים, תפול עליהם אימתה ופחד, הנה על ידי מצות 

ת העולם. לכן כשמניחים תפילים תפילין תפול אימה ופחד על כל אומו
עלינו קודם כל לשעבד את עצמנו, לשעבד את מוחנו ואת לבנו לאבינו 
שבשמים, ואז נאמר רבונו של עולם הנה אנחנו משעבדים את הכל לך, כך 
תעשה עמנו נסים ונפלאות, ויראו עינינו וישמח לבנו. וכתוב: "כי הנה 

יה חושך, חושך גשמי החשך יכסה ארץ וערפל לאומים" אצל כולם יה
ורוחני, "ועליך יזרח ה'" אנחנו רוצים אורה, והיה אור הלבנה כאור החמה 
ואור החמה יהיה שבעתים כאור שבעת הימים, ואז נראה אנחנו כי עין בעין 

 יראו בשוב ה' ציון, ויהי רצון שיהיה בעגלא ובזמן קריב ונאמר אמן.
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